

海底ヘドロ浚渫機の掘削性能実験（第1報）

—垂直スクリュコンベアによる浚渫の予備実験—

斎藤二郎 羽生田吉也
松尾龍之 大石守夫

Performance Test on Dredging Machine for Undersea Soil (Part 1)

—Preliminary Experiment on Dredging Using Vertical Screw Conveyor—

Jiro Saito Yoshinari Hanyuda
Tatsuyuki Matsuo Morio Oishi

Abstract

In recent years, development of industry has been so rapid that huge quantities of untreated wastes have been left to stir up the serious social problems of environmental pollution. Especially, in case harmful substances such as PCB and mercury are contained in the waste liquid from chemical plants and paper mills and these are accumulated at the seabottom or riverbeds, they are cycled into human bodies through consumption of fish and shellfish. A preliminary experiment was conducted as the first stage of a series of tests with the aim of developing a dredge with which these harmful bottom soils or so-called harmful Hedoro could be collected preserving high density and without diffusion. The mechanism of the dredge used in the experiment is that of a spiral screw setted in a pipe, just as a screw conveyor standing vertically. So we named this vertical screw conveyor.

概要

近年、わが国の急速な産業の発展は、その結果として膨大な廃棄物を無処理のまま放置しており、環境汚染という大きな社会問題をひきおこしている。特に化学工場、製紙工場等からの廃液のうち、PCB、水銀などの有害物質を含んだものが海底や河底に蓄積している場合は魚貝類を通じて人体にはいってくるので重大である。本実験は、この有害な底質土、いわゆる有害ヘドロを、拡散しないでかつ高濃度で回収できる浚渫機を開発する目的で計画された一連の実験の第一段階として行なわれたものである。機械はらせん状のスクリュがパイプの内に入っている機械で、丁度スクリュコンベアを垂直にした形状のものを使用している。そこで、これを垂直スクリュコンベアと称する。

1. まえがき

従来のヘドロの除去方法として、ポンプサクション方式のしゅんせつ、クラムシェルによるしゅんせつが一般的であるが、底質の拡散や処分地からの有害物質の流出等による二次汚染を発生させる恐れがある為に実際の工事に着手できないのが現状である。二次公害を起こすことなく、ヘドロを高濃度でしゅんせつできる機械の開発が急がれている。

本予備実験は、このような社会的要請のもとに、新しい海底ヘドロ浚渫機を開発する目的で行なわれた。スクリュコンベアの原理は西暦201年頃アルギメデス

により発見されて以来、かんがいや、オランダの低湿地の排水に用いられているもので、日本では江戸時代に佐渡の金鉱で用いられたのが最初である。ところでこのようなスクリュコンベアはその据付角度が30°前後で使用され、回転数も低い範囲で設計製作されている。このスクリュコンベアを垂直に据付けて、スクリュ周囲のケーシングをパイプにして、200~500rpmの比較的高速でスクリュを回転させることにより、ヘドロを搬出できる機構を考えた。この浚渫機について、各種性能実験をかさねたが、本文以下はこれを中心まとめたものである。

